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SW-OR.0012.35.2022 

 

Protokół z posiedzenia  

Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej  

w dniu 25 listopada 2022 r. 1 

 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku.  

2. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 25.05.2022 r. 

3. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 9.06.2022 r. 

4. Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Śląskiego na lata 2023–2035. 

5. Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie 

budżetu Województwa Śląskiego na 2023 rok. 

6. Sprawy różne. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, otworzyła posiedzenie Komisji i przywitała wszystkich zebranych. 

Porządek przyjęto jednogłośnie. 

 

Ad. 2. 

Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 25.05.2022 r. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec braku uwag, poddała projekt protokołu pod głosowanie: 

(ZA – 7, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

 

                                                 
1 posiedzenie w trybie zdalnym na podstawie art. 15zzx ust. 3 ustawy z dnia 31 marca 
2020 r. o zmianie ustawy o szczególnych rozwiązaniach związanych z zapobieganiem, 
przeciwdziałaniem i zwalczaniem COVID-19, innych chorób zakaźnych oraz wywołanych 
nimi sytuacji kryzysowych oraz niektórych innych ustaw 
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Ad. 3. 

Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 9.06.2022 r. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec braku uwag, poddała projekt protokołu pod głosowanie: 

(ZA – 6, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 1). 

 

Ad. 4, 5. 

Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Województwa Śląskiego na lata 2023–2035. 

Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie budżetu 

Województwa Śląskiego na 2023 rok. 

Skarbnik Województwa Śląskiego, pani Elżbieta Stolorz-Krzisz, powiedziała, że 

kształt Wieloletniej Prognozy Finansowej wynika z rozporządzenia Ministerstwa 

Finansów i ustawy o finansach publicznych. Są trzy obligatoryjne załączniki do WPF. 

Pierwszy to sama prognoza (dochody, wydatki, wynik finansowy, przychody, rozchody 

i inne informacje) Drugi załącznik to przedsięwzięcia realizowane przy udziale środków 

unijnych i z innych źródeł, głównie z budżetu województwa (wewnątrz podział na bieżące 

i majątkowe; zadania kontynuowane z lat wcześniejszych i zadania nowe). Wpisanie 

zadań do tego załącznika jest podstawą do podjęcia przez Zarząd decyzji o wydłużeniu 

WPF do 2035 roku – jest to związane głównie z nowym przedsięwzięciem na lata 2026-

2027 (zakup około 20 składów pociągów dla spółki Koleje Śląskie wraz z serwisem). 

W województwie spłata kredytów już zaciągniętych i planowanych do zaciągnięcia 

mogłaby się zamknąć do 2031 roku, ale zakup taboru kolejowego powoduje, że ta 

prognoza została wydłużona do 2035 roku. 

Minister Finansów poinformował w październiku, że wpłynie o ponad 0,5 miliarda więcej 

środków – jest to liczone od planowanych przychodów budżetu państwa. W tym roku 

zwiększył się też udział wpływów z PITu i z CITu, ale od tego roku zmienił się system: 

otrzymujemy 1/12 regularnie co miesiąc, czyli mamy stabilizację finansową, ale nie 

wiemy, jaki będzie skutek ostateczny, bo rozliczenie 2022 roku będzie rzutowało na 

dochody 2024 roku, a to, co na przyszły rok ma wpłynąć do budżetu, będzie ostatecznie 

rozliczone w roku 2025. Wzrastają nam części subwencji, w sumie te ponad 0,5 miliarda 

złotych dało dobrą sytuację. Na kolejne lata tę bazę musimy przeliczać wskaźnikiem 

inflacji i wskaźnikiem wzrostu PKB, które nakłada na jednostkę samorządu dokument 
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pod tytułem „Wytyczne dotyczące stosowania jednolitych wskaźników 

makroekonomicznych”. 

W WPF pokazana jest wielkość długu, wyliczona jest relacja długu do dochodów – wynosi 

17,31%, więc pod tym względem sytuacja jest bardzo dobra. Jest tabela z zakresem 

merytorycznym kredytu – na co kredyty były brane. W tym roku jest jeszcze planowany 

kredyt „na kredyt”, na spłatę wcześniej zaciągniętych kredytów. Najprawdopodobniej 

w przyszłym roku nie będzie zaciągnięty, bo mamy dobrą płynność finansową. 

Istotnym elementem, który musi być wyliczony w prognozie, są wskaźniki indywidualne 

– realny i dopuszczalny – obciążenia dochodów województwa spłatą długu. Na rok 2023 

dług do spłaty stanowi 5,71% dochodów, a dopuszczalny górny limit to 33,4%, więc 

województwo ma bardzo dobrą zdolność kredytową na lata objęte prognozą.  

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Piotr 

Bańka, przypomniał o przesłaniu materiałów dotyczących remontów dróg, które miał 

otrzymać po posiedzeniu innej komisji. 

Skarbnik Województwa Śląskiego, pani Elżbieta Stolorz-Krzisz, wyjaśniła, że sprawa 

została przekazana do odpowiedniego Departamentu i do Kancelarii Sejmiku, materiały 

są w przygotowaniu. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, zapewniła o monitorowaniu tej sprawy i poprosiła panią Skarbnik 

o omówienie budżetu województwa na 2023 rok. 

Skarbnik Województwa Śląskiego, pani Elżbieta Stolorz-Krzisz, powiedziała, że rok 

budżetowy 2023 co do podstawowych wielkości musi być zgodny z pierwszym rokiem 

prognozy, stanowi jego rozwinięcie w poszczególnych punktach. Analiza jest pełniejsza, 

gdy mamy materiał historyczny – w objaśnieniach do budżetu jest zbiorcze zestawienie 

budżetu od 2018 roku, można prześledzić, jak wzrastały dochody i jaki jest projekt na rok 

przyszły. W relacji do planu po zmianach na 30 września dochody wzrastają o prawie 

30%.  To jest to wspomniane pół miliarda, na które możemy liczyć z udziałów w podatku 

PIT, CIT i subwencji. Wydatki wzrastają o 30%, różnica między wydatkami i dochodami 

musi znaleźć odbicie w przychodach. Zakłada się, że placówki zdrowia, które otrzymały 

pożyczki, wpłacą zgodnie z harmonogramem 14 milionów zł; i że wynik finansowy 

119 900 000 zł nierozdzielony z 2021 roku będzie uzupełniał brakujące dochody 

województwa. Sam wynik to 117 milionów, a 2 miliony to środki z Rządowego Funduszu 

Inwestycji Lokalnych, które zostały przekazane w całości w 2021 roku. Jest też kredyt 
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bankowy 129 960 000 zł (droga wojewódzka 925); nie ma kredytu „na kredyt”. Planuje 

się rozchody w wysokości 83,5 miliona – raty kredytów do spłaty w przyszłym roku; są 

tu też wliczone kredyty tegoroczne. Jeżeli nie zostaną zaciągnięte, a takie jest dążenie, to 

ta wielkość ulegnie zmianie na sesji marcowej po pełnym sprawozdaniu z wykonania 

budżetu. 

W tabeli 2. rozpisano szczegółowo dochody budżetu według źródeł. Najbardziej 

wydajnym źródłem będzie w przyszłym roku udział w podatku dochodowym od osób 

prawnych (wzrasta o 42% w relacji do planu na ten rok). Spada lekko podatek dochodowy 

od osób fizycznych, musimy przyjąć wielkości z pisma Ministra Finansów. 

Subwencja wzrasta o 32%, duży jest wzrost części regionalnej, „przejadamy janosika 

mazowieckiego” – Mazowsze płaci „janosikowe” prawie 1 miliard 200 milionów, my 

mamy 129 milionów, przypadło nam 10% z tego algorytmu. 

Tabela 3. to struktura wydatków dla porównania od 2018 roku. Od pierwszego budżetu 

w 1999 roku do dzisiaj prym wiedzie dział 600, czyli transport, przewozy regionalne, 

potem zawsze była kultura i oświata, a teraz lekko „wybija się” administracja – wzrost 

w tym i przyszłym roku związany jest nie z rozrostem administracji w Urzędzie 

Marszałkowskim, ale z nałożeniem obowiązku na jednostki samorządu prowadzenia 

systemu monitorowania usług publicznych. Nastąpiło rozdzielenie wydatków na dwie 

części, np. Zarząd Dróg Wojewódzkich swoje zadania merytoryczne realizuje w dziale 

600, ale jego utrzymanie: zatrudnienie, samochody, paliwo, komputery itd. nakazano 

księgować w dziale 750. Mamy w tym systemie trzy jednostki – Zarząd Dróg 

Wojewódzkich, Śląski Zarząd Nieruchomości i Wojewódzki Ośrodek Dokumentacji 

Geodezyjnej i Kartograficznej. 

Ostatnia tabela 4. to zestawienie zadań, na które brak środków w projekcie budżetu. Jest 

to 324,5 miliona złotych. Są to po pierwsze zadania, które są w budżecie, ale były wnioski 

o zwiększenie środków na ich realizację. Po drugie zadania, których nie ma w budżecie, 

z konkretnymi kwotami, i po trzecie – zadania zgłoszone, ale bez podania kwot – tylko 

jako sygnalizacja ważności problemu. Po zamknięciu roku, jeśli kredyt nie będzie 

zaciągnięty, to część środków się zwolni, zostanie wynik netto i na sesji marcowej nastąpi 

wybranie zadań z tego zestawu lub innych zgłoszonych wniosków do budżetu. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jarosław 

Szczęsny, zapytał o dotacje udzielane innym jednostkom samorządu terytorialnego na 

drogi publiczne. 
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Skarbnik Województwa Śląskiego, pani Elżbieta Stolorz-Krzisz oraz 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wyjaśniły, że jest to pytanie do Departamentu Transportu 

i Drogownictwa, którego przedstawiciele nie są zapraszani na posiedzenia Komisji 

Współpracy Zagranicznej. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jarosław 

Szczęsny, zapytał o środki na programy Interreg Europa 2014-2020, 2021-2027, na 

Fundusze Europejskie dla Śląska 2021-2027 i inne – co w ramach tych środków będzie 

realizowane? 

Dyrektor Departamentu Rozwoju i Transformacji Regionu – Dyrektor ds. 

Transformacji Regionu, pani Małgorzata Staś, powiedziała, że w Interregu stanowimy 

sekretariat techniczny dla dwóch programów: Polska-Czechy i Polska-Słowacja – jest to 

zabezpieczenie środków na kontynuację prac w sekretariacie technicznym. 

Przygotowujemy także szereg projektów z partnerami zagranicznymi – część z nich 

kończy się w roku 2023, o inne projekty aplikujemy na lata 2023-2026, dotyczą one 

działań związanych z zieloną gospodarką, energetyką, odnawialnymi źródłami energii, 

część dotyczy małych i średnich przedsiębiorstw, sieciowania, ich współpracy 

z uczelniami i samorządem. Jeżeli chodzi o JTF i pomoc techniczną – są to środki na 

wdrażanie programu z obu perspektyw. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jarosław 

Szczęsny, zapytał o finansowanie Biura w Brukseli.  

Dyrektor Biura Regionalnego Województwa Śląskiego w Brukseli, pani Ewelina 

Wójcik, wyjaśniła, że budżet Biura jest częścią budżetu Departamentu Gospodarki 

i Współpracy Międzynarodowej. Na przyszły rok zostały zarezerwowane środki w §4210, 

4300 – na organizację spotkań, konferencji, seminariów, które odbywają się corocznie 

w Brukseli. 

Kierownik Referatu Współpracy Międzynarodowej w Departamencie Gospodarki 

i Współpracy Międzynarodowej, pani Beata Ładoń-Nowosińska, dodała informację 

o wydatkach na obsługę delegacji zagranicznych z regionów partnerskich 

(zakwaterowanie, usługi gastronomiczne, przewodnickie) oraz o wydatkach na 

tłumaczenia pisemne i ustne. Zapewniamy tłumaczy dla przybywających delegacji, a także 

tłumaczenia pisemne różnego rodzaju dokumentów (w pewnym zakresie prowadzimy 

korespondencję i tłumaczymy sami w językach obcych, ale chodzi tutaj o jakieś 
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opracowania, wydawnictwa własne, nagrania, które należy przetłumaczyć na język obcy 

lub polski). Środki w przyszłym budżecie to 60 tysięcy zł na tłumaczenia oraz 150 tysięcy 

zł na obsługę delegacji zagranicznych. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, poprosiła o przedstawienie udziału Wojewódzkiego Urzędu Pracy we 

współpracy zagranicznej Województwa Śląskiego. 

Wicedyrektor Wojewódzkiego Urzędu Pracy, pan Marcin Flaczyński, powiedział, że 

Wojewódzki Urząd Pracy podejmuje i realizuje działania związane ze współpracą 

zagraniczną – wynikają one z udziału WUP w Sieci Europejskich Służb Zatrudnienia 

(EURES). WUP realizuje projekty związane z doborem pracowników w ramach sieci 

EURES oraz z realizacją projektów w strefie transgranicznej. W tym celu jest podpisane 

partnerstwo z krajami ze strefy przygranicznej (Słowacja i Czechy), uczestniczymy 

w spotkaniach mających na celu doskonalenie współpracy między trzema krajami. 

Dyrektor Wojewódzkiego Urzędu Pracy, pan Grzegorz Sikorski, jest przewodniczącym 

zespołu do spraw współpracy w ramach tego partnerstwa zawiązanego z Czechami 

i Słowacją, uczestniczy w spotkaniach. Oprócz tego WUP w nowej perspektywie 

finansowej będzie realizował projekt ALMA, dedykowany osobom młodym, między 15 

a 30 rokiem życia (odbywanie przez osoby młode w trudnej sytuacji na rynku pracy staży 

zagranicznych długości 2-6 miesięcy, nabycie kwalifikacji, umiejętności praktycznych do 

wykonywania określonych zawodów; jest to poprzedzone mentoringiem i coachingiem 

w zakresie odpowiedniego przygotowania tych osób do warunków życia i pracy w danym 

kraju Unii Europejskiej; po zakończeniu praktyk pomoc doradcy zawodowego). 

WUP ponadto współpracuje z publicznymi służbami zatrudnienia (31 Powiatowych 

Urzędów Pracy z województwa śląskiego), w ramach tej współpracy realizujemy usługi 

EURES – pomoc w doborze kandydatów do pracy w dowolnym kraju Unii Europejskiej. 

WUP przekazuje ujednolicone dokumenty przygotowane przez Ministerstwo Rodziny 

i Polityki Społecznej w celu poinformowania potencjalnych kandydatów do pracy 

o warunkach życia i pracy na obszarze Unii Europejskiej. WUP zajmuje się również 

koordynacją systemów zabezpieczenia społecznego, czyli transferem świadczeń z tytułu 

bezrobocia w sytuacji, gdy obywatel naszego kraju podejmuje pracę w państwie 

członkowskim Unii Europejskiej i decyduje się powrócić do kraju – w tym celu WUP 

współpracuje z organami zatrudnienia wszystkich krajów członkowskich Unii 
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Europejskiej. W realizacji projektów wykraczających poza obszar działalności WUP na 

bieżąco wpółpracujemy z departamentami Urzędu Marszałkowskiego. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec braku dalszych pytań, poddała projekty uchwał pod głosowanie: 

Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Województwa Śląskiego na lata 2023–2035: 

(ZA – 6, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 1); 

Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie budżetu 

Województwa Śląskiego na 2023 rok: 

(ZA – 6, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 2). 

 

Ad. 6. 

Sprawy różne. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jarosław 

Szczęsny, poprosił o informację pisemną dotyczącą przedstawienia efektów pracy 

przedstawicielstwa Województwa Śląskiego w Brukseli za rok bieżący. 

Dyrektor Biura Regionalnego Województwa Śląskiego w Brukseli, pani Ewelina 

Wójcik, zaproponowała przesłanie tegorocznego sprawozdania z działalności Biura. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jarosław 

Szczęsny, poprosił także o wykaz wszystkich umów współpracy Województwa Śląskiego 

– kiedy zostały podpisane, w jakim celu, w jakim zakresie, jakie efekty to przyniosło dla 

województwa śląskiego; jakie umowy były podpisane w 2022 roku. Zdarza się, że do 

Departamentu, do Urzędu wpływają „chęci współpracy” z różnych regionów świata, 

a Województwo nie podejmuje tej współpracy – proszę o wykaz, informacje, jeżeli takie 

były, na jakich płaszczyznach. Jakie w tym roku były delegacje z Województwa Śląskiego 

Zarządu, Radnych i instytucji nam podległych, bo wiemy, że np. Fundusz Górnośląski 

realizuje pewne inicjatywy w ramach Interglobu czy Silesiaglobu – jakie to były wyjazdy, 

głównie chodzi o Fundusz Górnośląski, bo niektóre realizowane są wspólnie z Funduszem 

Górnośląskim? 

Kierownik Referatu Współpracy Międzynarodowej w Departamencie Gospodarki 

i Współpracy Międzynarodowej, pani Beata Ładoń-Nowosińska, powiedziała, że 

informacje oraz wykaz umów, które obowiązują, zostaną przesłane (na stronie 

województwa także zamieszczone są treści porozumień). W tym roku podpisano 
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wyłącznie porozumienie z Nevadą. Nie jest mi znany przypadek braku realizacji inicjatyw, 

propozycji z zagranicy. Aktualnie w toku procedowania i uzgadniania roboczego między 

stronami znajduje się porozumienie z Walią (aktualizacja istniejącej umowy zawierającej 

zapisy już nieaktualne, związane np. z przystąpieniem do UE). Procedowane jest także 

porozumienie ze stanem Parana w Brazylii oraz trwają rozmowy na temat możliwości 

zawarcia porozumienia z prefekturą Gifu w Japonii. Ambasada polska w Tokio bardzo 

rekomendowała nawiązanie kontaktów z Japończykami. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, podkreśliła, że Fundusz Górnośląski jest operatorem środków 

finansowych, które są przeznaczone na promocję województwa ślaskiego; są to dwa duże 

programy ze środków unijnych, w jednym województwo jest liderem, a w drugim – 

partnerem. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jarosław 

Szczęsny, zapytał o kontakty z Koreą. 

Kierownik Referatu Współpracy Międzynarodowej w Departamencie Gospodarki 

i Współpracy Międzynarodowej, pani Beata Ładoń-Nowosińska, powiedziała, że 

kontakty z Koreańczykami są nawiązane, szczególnie z Ambasadą Korei – w grudniu 

planowana jest wizyta pana Ambasadora Korei w województwie śląskim i spotkanie 

z panem Marszałkiem. Wcześniejsze kontakty miały charakter gospodarczy, związany 

z inwestycjami koreańskimi w województwie śląskim. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, podziękowała gościom i wobec wyczerpania porządku obrad zamknęła 

posiedzenie Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej. 
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